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رییس جمهوری گفت آنچه در توافق مدنظر اســت نخســت، 
تضمین های اطمینان آور، راستی آزمایی عینی و عملی نسبت به رفع 
تحریم ها، سوم رفع تحریم ها به صورت معنادار و پایدار و چهارم 

بسته شدن ادعاهای سیاسی در رابطه با پادمان است.
به گزارش اقتصادآنلاین، آیت الله ابراهیم رییســی در ابتدای نشســت خبری با 
گرامیداشت یاد شهدای انقلاب اسلامی به ویژه شهدای دولت و سردار شهید حاج 
قاسم سلیمانی گفت: خدا را شاکرم که توفیق داد تا یکسال به عنوان خدمتگزار مردم 
عزیز باشیم و در این یک سال با وجود مشکلات و مسایلی که به آنها اشاره می کنم 
همواره عنایت حضرت حق را دیدیم و شکرگزار درگاه خداوند متعال هستیم و تشکر 
از مردم عزیز و صبور که بســیار با دولت همراهی کردند و همچنین مقام معظم 
رهبری که با رهنمودها دولت را کمک کردند.از همه دستگاه ها، رسانه ملی و افراد 
فعال در این عرصه که تلاش کردند فعالیت های دولت را تبیین کنند و اگر گره های 

ذهنی موجود را رفع کنند نیز متشکرم.
آیت الله رییسی گفت: در یکسال اخیر تلاش کردیم و نخستین تغییر رویکردی 
که ما بر آن تاکید کردیم،توجه به خواست مردم و حضور در میان مردم بود و تاکید 
بنده و دولت این است که همواره با مردم باشیم که حضور در ۳۱ استان و و بیش از 
۵۰ شهر و روستا در راستای همین نگاه انجام شده است. حضور در مجامع کارگری، 
کشاورزی، تعلیم و تربیت و سایر موارد در همین راستا بوده است و کسانی که ملامت 
می کردند ثمر این حضور در بین مردم چیست و نگران آن بودند، تجربه میان مردم 

بودن و لذت آن را نچشیده اند.
مدیریت میدانی با مدیریت کارتابلی متفاوت است

رییس جمهور به تفاوت مدیریت میدانی با مدیریت کارتابلی اشاره کرد و گفت: فرق 
می کند که انسان پشت میز بنشیند و نشسته مدیریت کند یا اینکه در میدان حضور 
پیدا کند، با مردم بودن و مشکلات مردم را از نزدیک احساس کردن یک رویکرد و 
اصل به شمار می رود و شناخت مساله و حل رفع آن و دنبال کردن مسایل مردم نیز 
در کنار هم قرار دارد. همواره به دولتمردان تاکید شده است که باید این نگاه را به مردم 
داشته باشد. اینکه مردم مشکل دارو داشتند و از نزدیک نبینیم که مشکل دارو دارند، 
یعنی چه و چه باید کرد. وی دیگر رویکرد این دولت در یکسال اخیر عدالت محور 
عنوان کرد و گفت: بودجه ما بر اساس عدالت تنظیم و به آمایش سرزمینی هم توجه  
شده است و در جذب نیروی انسانی، پرداخت ها و به کارگیری افراد تاکید شده که 
باید پیوست عدالت داشته باشد. مساله عدالت باید به تمامی اقدامات گرایش داشته 
باشد و با گوشزد کردن موارد مشخص به سمت رعایت عدالت برویم.رییس جمهور 
ستیز با فساد سومین رویکرد برشمرد و افزود: باید با کسانی که با رشوه و سایر موارد 
نظام اداری ما را با فساد همراه می کنند، مقابله شود. حتی در مواردی که نه فساد، بلکه 
تخلف صورت گرفته است هم به دنبال نظارت و کنترل و مقابله بودیم و البته وظیفه 
ضدیت با فساد در هر سازمانی اول از همه خود همان سازمان و دولتمردان باید باشند 

و در این مورد آنچه که وجود داشته با آن برخورد شده است.
ساختارهای فسادزا در دولت باید اصلاح شود

آیت الله رییسی گفت: اصلاح ساختار فسادزا و افرادی که با روابط ناسالم و رشوه 
نظام اداری ما را آلوده کنند، برخورد کردیم و نظارت دورن سازمان و برون سازمانی 
فعال بوده است. همچنین مدعی فساد و مسئول مبارزه با فساد را همان مدیر دستگاه 
می دانیم زیرا آن مدیر در کنار وظیفه مدیریت مسئولیت مبارزه با فساد را دارد.وی  
تاکید کرد: با مساله فساد چه ساختارهای فسادزا و رانتی که جیب عده ای را پر می کند 
و بی عدالتی را رواج می دهد باید برخورد شود و معتقدیم باید این ساختارها اصلاح و 

شاهد تولید پرونده نباشیم.
تاکید داریم که دولت گرفتار حاشیه نشود

آیت الله رییسی رویکرد دیگر را مساله همگرایی و هم افزایی دستگاه های مختلف 
کشور دانست و گفت: مسئله همگرایی و هم افزایی میان نهادهای مختلف هم در 
دولت مورد توجه است. همچنین ما تاکید داریم که دولت گرفتار حاشیه نشود. در 
برخی دولت های قبلی شاهد این امر بوده ایم، اما از ما تاکیدات همواره در دولت این 
بوده که حاشیه ها ما را از متن، که خدمتگزاری به مردم است دور نکند.وی اضافه 
کرد: حتی در مواردی که نه فســاد، بلکه تخلف صورت گرفته است هم به دنبال 
نظارت و کنترل و مقابله بودیم. از طرفی وظیفه ضدیت با فساد در هر سازمانی اول 
از خود همان سازمان و دولتمردان باید باشند و در این مورد آنچه که وجود داشته با 
آن برخورد شده است.وی با بیان اینکه حرکت جهادی برای پیشبرد امور کشور هم از 
تاکیدات دولت است، افزود: برخلاف وجود موانع ما باید آن موانع را رفع کنیم و بدانیم 
که به تعبیر رهبری انقلاب، هیچ مشکلی در کشور نیست که حل شدنی نباشد. پس 

ما با روحیه جهادی به دنبال حل مشکلات باشیم.
اگر در گذشته تصمیم گیری ها مناسب بود امروز شاهد برخی 

مشکلات نبودیم
رییس جمهور یادآور شد: اگر در برخی از مقاطع در زمان خودش تصمیم مناسب 
را می گرفتیم، شاید امروز وضعیت  ما در حوزه اقتصادی با وضع فعلی متفاوت بود و 
اکنون دچار برخی از مشکلات نبودیم. البته  در حوزه امنیت، تولید و دیگر مسایل 
به موقع اقدامات صورت گرفت.رییس دولت سیزدهم تاکید کرد: برخی از مسئولان 
دولت گذشته دلسوزانه به من می گفتند که با این مشکلات چه خواهید کرد، من با 
دوستان دولت گذشته جلسه داشتم و این را از سر دلسوزی می گفتند. به عنوان نمونه 
در موضوع واکسن می گفتند که به ما واکسن نمی دهند و برخی داروها کمیاب است 

یا اینکه با کسری بودجه چه خواهید کرد.
کسری بودجه ام المسائل کشور است 

آیت الله رییسی در ادامه به مساله کسری بودجه در آن زمان و این که رهبری از 
آن به عنوان ام المسائل یاد کردند، اشاره کرد و گفت: این موضوع آثار تورمی زیادی 
هم داشت  اما کسری بودجه بدون استقراض و خلق پول حل شد. در شهریور ۱۴۰۰ 
تورم قریب به ۶۰ درصد بود. دولت کاری کرد که تورم افزایش نیابد؛ یعنی خلق پول 
و استقراض نکند و پایه پولی را بالا نبرد. کار به جایی رسید که در اسفند ۱۴۰۰ و 

فروردین ۱۴۰۱ روند کاهشی یافت و به حدود ۳۵ درصد رسید.رییس جمهور ادامه 
داد: در حین انجام اصلاحات اقتصادی در اردیبهشــت ۱۲ درصد تورم ایجاد شد و 
اصلاح اقتصادی این بود که پرداخت یارانه از اول زنجیره به آخر زنجیره یعنی مصرف 
کننده رسید که این تغییر بزرگی بود. بسیاری از جمله اقتصاددان های بزرگ می گفتند 
که این کار مشکلاتی ایجاد می کند؛ البته بر اصلاح و حذف دو سه نرخی ارز تاکید 
داشتند؛ در تیر تورم به ۴.۴ درصد رسید و در مرداد این تغییر به ۲ درصد تورم کاهش 
یافته است.اما مهار تورم همواره مورد توجه دولت بوده است؛ اکنون تورم ۴۰ درصد و 

نیم است و در مقایسه با شهریور سال گذشته ۲۰درصد کمتر است.
اراده دولت بر کاهش و مهار تورم است

وی افزود: اراده دولت بر کاهش و مهار تورم است و از ابتدا نیز بنای دولت این بود؛ 
نوسانی که در اصلاح اقتصادی ایجاد شد باید تا آخر سال به سمت تورم کاهشی 
برود. آیت الله رییســی با بیان اینکه در حوزه کالاهای اساسی آن موقع که دولت 
آغاز کرد  وضعیت خطر بود، گفت: اکنون مردم بیش از ۷ میلیون تن گندم به دولت 
فروختند. نسبت کالاهای اساسی هیچ نگرانی وجود ندارد و همه در وضعیت سبز 
هستند. آن موقع برخی کالاها قرمز بودند.رییس جمهور درباره حامل های انرژی 
گفت: در سالی که دولت کار خود را شروع کرد، قطعی برق داشتیم اما امسال قطعی 
برق نداشتیم چراکه ۶ هزار مگاوات برق به شبکه اضافه شد. کاری که در ۲۵ سال 
گذشته سابقه نداشت. یک سری زیرساخت ها در زمان خودش باید انجام می شد که 
نشد، اما ما انجام دادیم. برخی استان ها قطعی گاز داشتیم، اما با همان کشورهایی که 
فکر می کردیم نباید ارتباط برقرار کرد، ارتباط برقرار کردیم و قطعی گاز برطرف شد.

در دولت مدیریت آب را در دستور کار داریم
آیت الله رییسی به اولین سفرش به خوزستان اشاره کرد و گفت: ابتدا که از فرودگاه 
رفتم، گفتند که مشکل اینجا آب است،  من مستقیم به شرکت آب و فاصلاب رفتم؛ 
با آن ها بررسی کردیم. آن ها گفتند برنامه سه چهار ساله داریم، گفتم امکان ندارد و 
باید در سال برطرف شود که خوشبختانه در سال جاری و در روزهای آینده به انجام 
می رسد. دولت برای آب مناطق دیگر برنامه های کوتاه مدت، میان مدت و بلند مدت 
دارد. ما در دولت مدیریت آب را در دستور کار داریم. آب باید درست مصرف شود. 
ما در صنعت می توانیم از پساب استفاده کنیم، چرا باید از آب شرب استفاده کنیم؟ ما 
در سفرهای استانی مشخص کردیم که آب شرب نباید برای صنعت استفاده شود؛ 
تنش های آبی در استان های مختلف شناسایی شده و در دستور کار دولت قرار گرفته 
است.رییس جمهوری به حقوق و دستمزد که از مسائل مهم است اشاره کرد و گفت: 
دو سه بحث پیش از آغاز دولت مطرح بود که یکی از آن ها پرداخت حقوق و دستمزد 
تیر و مرداد بود. تا امروز در پرداخت حقوق و یارانه تاخیر به وجود نیامده است. برای 
کسری بودجه، درآمد ایجاد کردیم. با فعال شدن فروش نفت و جلوگیری از فرارهای 
مالیاتی و دیگر موارد هزینه عمرانی، تســویه ۵۶ هزار میلیارد تومان بدهی دولت 
گذشته، ماهی ۱۳ هزار میلیارد فاکتورهای هزینه دولت گذشته پرداخت می کنیم که 

گاهی کمتر و بیشتر می شود.
۲۰۲ هزار ملیارد تومان در سال گذشته کار عمرانی انجام شده است

رییس جمهور یکی از اقدامات انجام شــده را کارهای عمرانی دانست و گفت: ما 
از طرح های عمرانی غفلت نکردیم. ۲۰۲ هزار میلیارد تومان در سال گذشته کار 
عمرانی انجام شده و طرح های نیمه تمام شناسایی، اولویت بندی و کارشان آغاز شده 
اســت. در حالی که در سال های گذشته دولت از صندوق توسعه ۲۰ ردصد درآمد 
داشت، اما ما امسال نداریم. در گذشته نفت که فروخته می شد، ۲۰ درصد به صندوق 

واریز می شد، اما اکنون ۴۰ درصد واریز می شود.  
در تعرفه گذاری برای پرستاران ۱۵ سال عقب بودیم

آیت الله رییسی ادامه داد: در این مدت افزایش حقوق و دستمزد برای کارگران و 
معلمان داشتیم. در تعرفه گذاری برای پرستاران ۱۵ سال عقب بودیم؛ در رتبه بندی 
معلمان ۱۰، ۱۵ سال عقب ماندگی داشتیم. تمامی نیاز کارکنان دولت و بسیاری از 
اقشار با این حقوق و دستمزد برطرف نمی شود، اما با امکانات دولت تلاش کردیم 

نسبت به متناسب سازی حقوق و دستمزد گام برداریم.
از شرایط و وضعیت زندگی مردم به صورت روزانه و ساعتی مطلع 

هستم
آیت الله رییسی در پاسخ به این پرسش که مردم در راستای وعده های دولت، چه 
زمانی طعم شیرین رویکرد جهادی دولت را خواهند چشید و مهترین کاستی دولت 
چیست، گفت: از شرایط و وضعیت زندگی مردم به صورت روزانه و ساعتی مطلع 
هستم. در این مدت زمانی نبوده که به فکر مردم و معیشت آنها نباشم، در این زمینه 
مبالغه نکردم و این  کف وظیفه یک مسئول است.رییس جمهور مساله معیشت مردم 
را از ابتدای دولت مورد توجه دانست و گفت: برای مهار تورم و کاهش آن و نظارت بر 
قیمت کالاها مورد تاکید دولت بوده است . اعداد و رقم تورم از شهریور ۱۴۰۰ تا اسفند 

۱۴۰۰ در مقایسه با فروردین ۱۴۰۱ کاهشی است که اگر اصلاح اقتصادی نبود، تورم 
کاهش نمی یافت.آیت الله رییسی افزود: با تخلیه تورم که در اثر اصلاح ارزی ایجاد 
شده بود، تصمیمات اقتصادی دولت منجر به کاهش تورم و بهبود وضعیت معیشتی 
شده است.وی گفت: برخی تصور کردند که رقم یارانه برای کسری بودجه دولت 

باقی خواهد ماند اما چیزی از آن باقی نمانده است. 
 با اصلاحات اقتصادی صورت گرفته شده اکنون

 شاهد فقر مطلق نیستیم
رییسی تصریح کرد: با اصلاحات اقتصادی صورت گرفته شده اکنون شاهد فقر 
مطلق نیستیم بحث زیر خط فقر نیست بلکه فقر مطلق است و با این اقدامات دولت 
در حوزه اقتصادی شاهد کاشی شدن تورم در آینده خواهیم بود.رییس جمهور تاکید 
کرد: دولت در بحث ســرمایه گذاری اقدامات خوبی انجام داده است که از ابتدای 
دولت تاکنون ۵ میلیارد دلار سرمایه گذاری شده که این مورد ادامه دار خواهد بود و 
همچنین هدف دولت رساندن به ۱۷ میلیارد دلار سرمایه گذاری است و اقدام بعدی 
دولت موظف کردن بانک ها به شراکت در سرمایه گذاری هاست تا نقدینگی های 

موجود کشور به سمت  تولید سرازیر شود.
بحث حقوق و دستمزدها مورد توجه دولت است

وی ادامه داد: علاوه بر یارانه ها و کاهش تورم بحث حقوق و دستمزدها هم مورد 
توجه دولت است. آیت الله رییسی گفت: به مردم اطمینان میدهم که روند امور تورم 
را کاهش می دهد و وضعیت معیشتی و تولید بهبود خواهد یافت. وی گفت: پنج میلیار 
دلار سرمایه گذاری اقتصادی خارجی داشتیم که دوبرابر قبل است. در حوزه سرمایه 
گذاری داخلی هم پیشران ها را فعال کردیم تا نقدینگی با سمت تولید حرکت کند که 
این سرمایه گذاری ۱۷ میلیارد دلار بوده است.به بانک ها هم اعلام کردیم بانک ها 
 باید به سمت تولید حرکت کنند. رییس جمهور کشورمان افزود: در کنار افزایش

 بهره وری و سرمایه گذاری و جبران هایی مانند یارانه ها هم در دستور است.
گشت مدیران فعال تر از همیشه خواهد شد

رییس جمهور در پاسخ به سوالی در مورد اقدامات گشت ارشاد مدیران و در کنار 
آن برقراری امنیت اجتماعی، گفت: من گشت ارشاد مدیران وعده دادم و به آن عمل 
کردم. گشت ارشاد مدیران زیر نظر بازرسی ریاست جمهوری تشکیل شد و در حال 
سرکشی در دستگاه های مختلف است. نتیجه بعضی از تخلفات به محض گزارش، 
برکناری خواهد بود که حتی شامل مدیر کل و معاون وزیر است.آیت الله رییسی 
اضافه کرد: در این مدت گزارش هایی بوده که توسط دولت پیگیری و تحویل دستگاه 
قضایی شده است. رییس دولت سیزدهم تاکید کرد: گشت مدیران فعال تر از همیشه 
خواهد شد و فقط برای یقه گرفتن نیست. بلکه برای آن است که مدیری توجه نکند 
و از بک کاستی غفلت کند، این ارشاد و بازرسی او را متوجه کند. یعنی وقتی گشت 
وارد دستگاهی می شود، حتما به این معنی نیست که فرد فاسدی وجود دارد و اجرای 

قانون، نبودن فساد و روابط سالم را پیگیری می کند. 
هیچ کس حق ندارد کار سلیقه ای و فراقانونی انجام دهد

رییس جمهور با اشاره مسئله امنیت اجتماعی در جامعه، گفت: زنان و دختران ما 
عفت و پاکی را از یک فرهنگ، آموخته و یک یک تمدن قوی و قدیمی در ایران 
اسلامی دارند. عفیفه بودن زن مسلمانان ایرانی برای امروز و دیروز نیست؛ در تاریخ 
ایران اسلامی، زندگی زنان این سرزمین همواره همراه با عفاف و حجاب بوده است. 
آیت الله رییسی بیان داشت: امروز جامعه بر مدار قانون است. هیچ کس حق ندارد 
کار سلیقه ای و فراقانونی انجام دهد. ملاک و معیار در جامعه قانون است. احترام به 
قانون برای همه ضروری است و قانون مداری و قانون محوری همه مسائل را حل 
خواهد کرد.رییس جمهور در پاسخ به سوالی درخصوص عضویت کامل جمهوری 
اسلامی ایران در سازمان همکاری شانگهای و اینکه به نظر شما این عضویت کامل 
چه نقشی می تواند داشته باشد و و چگونه به توسعه روابط جمهوری اسلامی ایران 
با کشور چین و سایر کشورها کمک کند گفت: حضور ما در شانگهای و همکاری 
ما با کشــورهای عضو شانگهای بسیار مهم است و ما را با زیرساخت های آسیا و 
زیرساخت های اقتصادی مرتبط می کند و برای کشور ما بسیار اهمیت دارد که بتواند 

سهم خود را از تجارت و اقتصاد در منطقه داشته باشد.
حضور ایران در منطقه امنیت ساز است

رییس جمهور در پاسخ به سوالی درخصوص عضویت کامل جمهوری اسلامی 
ایران در سازمان همکاری شانگهای و اینکه به نظر شما این عضویت کامل چه 
نقشــی می تواند داشته باشد و و چگونه به توسعه روابط جمهوری اسلامی ایران 
با کشور چین و سایر کشورها کمک کند گفت: حضور ما در شانگهای و همکاری 
ما با کشــورهای عضو شانگهای بسیار مهم است و ما را با زیرساخت های آسیا و 
زیرساخت های اقتصادی مرتبط می کند و برای کشور ما بسیار اهمیت دارد که بتواند 
سهم خود را از تجارت و اقتصاد در منطقه داشته باشد.وی افزود: حضور ما در منطقه 

حضور امنیت ســاز است. به میزانی که حضور جمهوری اسلامی ایران در منطقه 
توانسته امنیت در منطقه ایجاد کند، نقش اقتصادی ما به آن میزان نیست و ما باید 
این میزان برای کار اقتصادی و تجاری که از زمینه ها و بسترهایی که می تواند بسیار 
موثر باشد برای روابط جمهوری اسلامی ایران انجام دهیم.رییس جمهور خاطرنشان 
کرد: ایران همکاری های بسیاری با چین داشته است و مصمم هستیم به ارتقای آن 
و ارتباط با چین  و آن را متاثر از مسایل بین المللی و دیگر مسایل نمی کنیم، به ویژه 

در حوزه تجاری و اقتصادی این روابط باید توسعه یابد.
رییسی اظهار کرد: این یک ارتباطی کاملا مستقل بین جمهوری اسلامی ایران 
و کشــور جمهوری خلق چین است که این ارتباط در حوزه های مختلف به ویژه 
حوزه های تجاری و اقتصادی میان دو کشور برقرار است و باید توسعه پیدا کند و 
دو کشور مصمم هستند بر اینکه این ارتباط توسعه پیدا کند.وی تصریح کرد: نسبت 
به ارتباط با شانگهای ما در اجلاس گذشته که در دوشنبه برگزار شد به عضویت 
شانگهای درآمدیم لیکن این عضویت مقدماتی دارد که آن اسنادی است که قبل 
از عضویت ما در شانگهای به تصویب رسیده و این اسناد باید مورد توجه جمهوری 
اسلامی ایران قرار بگیرد و سندها به تایید کشور ما برسد.رییس جمهوری یادآور 
شد: این اسناد بررسی شده است و در اجلاس جدید که در ازبکستان برگزار خواهد 
شد، در آنجا اعلام خواهد شد. اسنادی که مورد توجه بوده است را مرور کرده ایم در 
مورد مواردی که باید مورد تایید قرار بگیرد، اقدام شده است و این عضویت در آنجا 
به صورت رسمی تر از گذشته اعلام خواهد شد. البته قبلًا هم عضویت بوده لیکن 
عضویت موکول بوده به این اسنادی که باید مورد بررسی قرار میگرفته است.رییسی 
گفت: از نظر ما عضویت ما در شانگهای و اکو و همکاری های بین المللی به ویژه 
ارتباط با همسایگان بسیار اهمیت دارد. ما بنای تعادل در ارتباط با همه کشورها را 
داریم و این تعادل و توازن همواره در دستور کار ما در سیاست خارجی به ویژه نسبت 

به کشورهای همسایه و کشورهای دوست قرار دارد.
 تاکید ما در مذاکرات رفع تحریم هاست

رییسی گفت: مسأله بلوکه کردن ظالمانه و غیرقانونی پول های ایران در کشورهای 
دیگر را به رسمیت نشناختیم. برای آزادی سازی پول های ایران با کشورهای مختلف 
مذاکره کردیم و برخی از پول های بلوکه شده را توانستیم آزاد کنیم اما دسترسی به 
برخی از این پول ها با اقدامات غیرقانونی آمریکا با محدودیت همراه است.وی با اشاره 
به این که معتقدیم تحریم های آمریکا هم ظالمانه است و هم باید سریعا برداشته 
شوند اما ما میز مذاکره را رها نکردیم گفت: آنهایی که به تعهد و پیمانشان پشت پا 
زده اند و به تعهداتشان عمل نکردند برگردند و به تعهداتشان عمل کنند. تعهد آنها 
رفع تحریم ها بود اما به این عمل نکردند.وی تصریح کرد: تاکید ما در مذاکرات به 
آنها رفع تحریم هاست. ما در مذاکرات به رفع تحریم ها به صورت پایدار و راستی 
آزمایی اطمینان بخش تاکید کردیم. آیت الله رییسی در پاسخ به سوال انتقادی درباره 
برنامه های دولت در حوزه دریافتی ها و حقوق کارگران گفت: باید به لیست افزایش 
حقوق کارگران در ســنوات گذشته دقت کنیم و ببینیم که این افزایش حقوق آیا 
مســبوق به سابقه است؟ گام این دولت افزایش حقوق کارگران در سال اول بوده 

است که با سنوات گذشته قابل قیاس نیست.
رییس جمهور با بیان اینکه نسبت به بازنشستگان تامین اجتماعی هم باید براساس 
قانــون ۱۰ درصد عمــل می کردیم که کردیم، گفــت: در جایی که منع قانونی 
وجود نداشــت، دولت هر آنچه در توان و امکان داشت، اجرا کرد و معتقدیم خرج 

بازنشستگان کمتر نشده بلکه بیشتر هم شده است. 
وی با اشــاره به اینکه دولت ۳۵ هزار میلیارد برای حقوق و رتبه بندی معلمان در 
بودجه ۱۴۰۱ اختصاص داده است، گفت: درباره کارگران و بازنشستگان، معلمان و 
عموم کارکنان تمام تلاش دولت این است که موضوع متناسب سازی را پی گیری 
کند که حتی اگر این موضوع صددرصد هم نبود، بتواند بخشی از بار هزینه ای این 
اقشار را بکاهد. ایت الله رییسی با اشاره به اینکه ۶ میلیون بیمه سلامت، امسال به 
صورت رایگان انجام شده که مسبوق به سابقه نبوده است، گفت: در حوزه تامین 
دارو هم ســعی دولت بر این بوده است که مبلغ اضافی از مردم گرفته نشود. وی 
گفت: تمام تلاش دولت این است که تا می توانیم بار هزینه ای ۸۵ میلیون نفر به 
ویژه کارگران، کشاورزان و معلمان را کاهش دهیم و مورد توجه خاص دولت است. 
آیت الله رییســی درباره برنامه  دولت به منظور معرفی وزیر کار هم گفت: انشالله 
وزیری معرفی خواهد شد که دغدغه ویژه کار، رفاه و تامین معیشت مردم را داشته 

باشد.
کارمشترک بین ایران و ترکیه برای رفع نگرانی جمهوری اسلامی 

ایران نسبت به حقآبه به ویژه آذری ها
رییس جمهور درپایان نشست مطبوعاتی به آخرین پرسش نماینده رسانه تی.ار.تی 
انگلیسی زبان ترکیه درباره استراتژی،اقدامات و رویکرد و مواضع دولت جمهوری 
اسلامی ایران در حوزه دیپلماسی آب با همسایگان به ویژه در کشور ترکیه گفت: 
دولت ترکیه دولت همسایه ماست و مردم ترکیه مردم مسلمان هستند و رابطه ما 

همسایگی و برادری است و همکاری های دوجانبه و منطقه ایی هم با ترکیه داریم.
آیت الله رییسی ادامه داد: موضوع آب مساله ای که بود که باید پیگری می کردیم 
و در نشست  تهران درباره آب از آقای اردوغان پیگیری کردیم که آذری ها نگران 
حقآبه در ارس هستند و رییس جمهور ترکیه تاکید داشت که این  نگرانی سریع رفع 
می شود. بر این اساس کارمشترک بین ایران و ترکیه برای رفع نگرانی جمهوری 

اسلامی ایران نسبت به حقآبه به ویژه آذری ها دنبال می شود.
چهار مولفه رییس جمهور درباره توافق

آیت الله رییسی این نشست را با تاکید به مولفه های توافق پایان داد و گفت آنچه 
در توافق مدنظر است:

۱.نخست، تضمین های اطمینان آور
۲.راستی آزمایی عینی و عملی نسبت به رفع تحریم ها

۳.رفع تحریم ها به صورت معنادار و پایدار
۴.بسته شدن ادعاهای سیاسی در رابطه با پادمان خواهد بود.

رییس جمهور در نشست خبری با اصحاب رسانه:

توافق بدون حل مسائل پادمانی معنا ندارد 
فرهنگی در تذکر شفاهی:

تاخیر در رسیدگی به طرح دو فوریتی اجاره مسکن 
خلاف قانون آئین نامه داخلی مجلس است

نماینده مردم تبریز در مجلس خواســتار تسریع در رسیدگی به طرح دو 
فوریتی ساماندهی اجاره بهای مسکن در کمیسیون مربوطه شد.

به گزارش ایلنا، محمدحسین فرهنگی در نشست علنی دیروز مجلس در تذکری آئین نامه ای 
با استناد به ماده ۱۶۱درباره طرح های دوفوریتی، گفت: طبق این بند این اجازه داده نشده که 
اگر ۳ روز کاری گزارشی درباره طرح های دو فوریتی از سوی کمیسیون ها ارائه نشود، آن طرح 
قابل رسیدگی نباشد.نماینده مردم تبریز در مجلس در ادامه با اشاره به طرحی درباره اجاره مسکن 
در مجلس که دوفوریت آن به تصویب رسید، عنوان کرد: بعد از تصویب دو فوریت آن طرح 
مذکور به کمیسیون رفت که معمولا شما درباره بررسی آن زمان تعیین می کردید که ظرف 
چند روز یا یک هفته کار تمام شود.وی ادامه داد: اما براساس اطلاعات رسیده ۳ ماه از این طرح 
این موضوع گذشته و کمیسیون نیز به صورت فعال به آن رسیدگی نکرده که خلاف قانون 
آئین نامه داخلی مجلس است لذا با توجه به اهمیت موضوع و ورود سران قوا به آن لازم است 
جزئیات هرچه سریع تر بررسی شود.قالیباف رئیس مجلس در پاسخ به این تذکر، گفت: این 
طرح بعد از بررسی در کمیسیون یک بار به صحن آمد اما در رسیدگی به آن در نوبت دوم تاخیر 

شده است که باید تسریع شود.

تمدید رایگان گذرنامه های باطله برای زوار اربعین
رئیس پلیس اطلاعات و امنیت عمومی فرماندهی انتظامی ویژه شرق استان 
تهران گفت: شهروندانی که گذرنامه ی آنها از شهریور سال ۱۳۹۱ صادر 
شده و تاریخ آن به پایان رسیده می توانند با مراجعه به پلیس گذرنامه استان 

واقع در ورامین نسبت به تمدید رایگان آن اقدام کنند.
داریوش صادقی فر صبح  دیروز در جمع خبرنگاران خاطرنشــان کرد: گذرنامه های باطله و 
تاریخ گذشته به صورت رایگان برای زوار عزیز اربعین حسینی )ع( تمدید می شوند.وی افزود: 
در راستای تسریع در روند صدور گذرنامه، شهروندانی که گذرنامه ی آنها از شهریور سال ۱۳۹۱ 
صادر شده و تاریخ آن به پایان رسیده می توانند با مراجعه به پلیس گذرنامه استان واقع در ورامین 
نسبت به تمدید رایگان آن اقدام کنند.این مقام مسئول با اشاره به اینکه این اقدام مستلزم داشتن 
شــرایطی است، عنوان کرد: ابتدا اینکه گذرنامه های صادره باید سالم و بدون پارگی باشند و 

همچنین وضعیت نظام وظیفه آن ها در این برهه بدون مشکل باشد.
رئیس پلیس اطلاعات و امنیت شرق استان تهران بیان کرد: برای خانم ها باید حتما رضایت 
نامه محضری از همسر وجود داشته باشد و همچنین برای افراد زیر ۱۸ سال نیز رضایت نامه 

محضری از پدر صادر شده و در دست باشد.
صادقی فرد بیان کرد: جهت کاهش هزینه زوار اربعین با یک پنجم هزینه گذرنامه، متقاضیان 
می توانند با مراجعه به مراکز پلیس +۱۰  گذرنامه موقت یکبار مصرف که ۴۸ ساعت صادر 
می شوند را نیز دریافت کنند.وی تصریح کرد:در شهرستان ها هم شهروندان می توانند به دایره 
گذرنامه پلیس امنیت عمومی همان شهرستان مراجعه و گذرنامه را تحویل و توسط مسئول 
مربوطه به ورامین ارســال تا اقدام در همان روز انجام شود.رئیس پلیس اطلاعات و امنیت 
عمومی شرق استان تهران در پایان سخنان خود عنوان کرد: در صورت مراجعه شهروندان به 

اداره گذرنامه استان در همان روز گذرنامه و .. تمدید خواهد شد.

پیش بینی بازار ارز از پاسخ ایران به توافق
 تحلیل گران فنی بــاور دارند تا زمانی که دلار زیر محــدوده ۲۹ هزار و 
۸۰۰ تومان قرار دارد، شرایط محیای افت بیشتر اسکناس آمریکایی است. با 
این حال، در صورتی که دلار بتواند به بالای خط ۳۰ هزار و ۲۰۰ تومان برود، 

اوضاع به سود افزایشی های بازار ارز خواهد چرخید.
معامله گران ارزی حاضر نیستند بی گدار به آب بزنند و با احتیاط، خرید و فروش های خود را 
تنظیم می کنند. روز یک شنبه دامنه نوسان دلار محدود بود و اسکناس آمریکایی بیشتر در بازه 
۲۹ هزار و ۵۵۰ الی ۲۹ هزار و ۷۵۰ تومان تغییرات خود را به ثبت رساند. کاهش نوسانات دلار 
از نگاه فعالان نشان می دهد که سطح احتیاط در بازار بالا رفته است. این موضوع موجب شده 

است که انتظار برای رفتار هیجانی دلار در روز جاری نیز محدود باشد. 
تحلیــل گران فنی باور دارند تا زمانی که دلار زیر محدوده ۲۹ هزار و ۸۰۰ تومان قرار دارد، 
شــرایط محیای افت بیشتر اسکناس آمریکایی است. با این حال، در صورتی که دلار بتواند 
 به بالای خط ۳۰ هزار و ۲۰۰ تومان برود، اوضاع به ســود افزایشــی هــای بازار ارز خواهد 

چرخید. 
به گفته برخی فعالان، هم چنان سایه توافق بر روی بازار ارز وجود دارد و همین موضوع موجب 
شده  که خریداران با احتیاط بیشتری رفتار کنند. سایه توافق در حالی در بازار حضور دارد که 
ایران اعلام کرده است تاریخ مشخصی برای زمان ارائه پاسخ به آمریکا وجود ندارد . از نظر برخی 
فعالان، به نظر می رسد جدی شدن اخبار مربوط به توافق در رسانه های خارجی و تحرکات 
رژیم صهیونیستی موجب شده است که معامله گران این بار احتمال توافق را بالاتر در نظر 
بگیرند. با این حال، شماری از معامله گران باور دارند،  هر چقدر زمانی بیشتری بگذرد و خبری از 

پاسخ ایران نباشد، بازار بیشتر تحت تاثیر بازیگران افزایشی قرار خواهد گرفت.

قیمت شیر خشک ۲۰ درصد افزایش یافت
دبیرانجمن تولیدکنندگان شیرخشــک نوزاد گفت: طبق کمیسیون قیمت 
گذاری ســازمان حمایت هفته گذشته قیمت شیرخشــک نوزاد و رگولار 

۲۰ درصد افزایش یافت.
آقای هانی تحویل زاده رئیس انجمن تولیدکنندگان شیرخشک نوزاد گفت: قیمت کنونی 
شیرخشک در کشور ما ۵۰ تا ۶۸ هزار تومان و شیرخشک  جهانی ۴ تا ۵ یورو است که براین 

اساس شیرخشک داخلی نصف نرخ جهانی است.
تحویل زاده می گوید: بنابر آمار ماهانه ۶ میلیون عدد شیرخشک در کشور تولید می شود که 

بخشی از آن به کشورهای عراق، افغانستان و پاکستان قاچاق می شود.
رئیس انجمن تولیدکنندگان شیرخشک نوزاد گفت: طی چندسال اخیر شیرخشک رژیمی 
مازاد بر نیاز کشــور بود، اما سال گذشته بدلیل سیاست گذاری نادرست دچار چالش شدیم، 

به همین خاطر قیمت گذاری منطقی باید صورت گیرد  تا با کمبود شیرخشک مواجه نشویم.
بنابر آمار سال گذشته ۲۰۰ هزار تن شیرخشک تولید شد که امسال پیش بینی می شود امسال 

این  میزان به سبب کاهش مصرف لبنیات ناشی از اصلاح نظام یارانه افزایش یابد.
طبق گفته انجمن تولیدکنندگان شیرخشک تولید ماهانه شیرخشک نوزاد از ۵ میلیون عدد به 
۶ میلیون عدد رسیده است که اگر مسئولان آمار تولید و فروش داروخانه ها را مقایسه کنند، 

میزان قاچاق مشخص می شود.

مالکان خانه های خالی بخوانند
 اگر نمی خواهید دادگاهی شوید 

باید اعتراض کنید
 اگر مالکان خانه های خالی به مالیات تعیین شده اعتراض دارند باید تا دهم 
شــهریور آن را ثبت کنند، چرا که ثبت اعتراض و بررسی آن بعد از تاریخ 

مذکور وارد فرایند دادرسی خواهد شد.
به گزارش اقتصاد آنلاین ؛ بر اســاس قانون مالیات خانه های خالی مصوب آذرماه ســال 
گذشته، اگر واحد مسکونی در شهرهای بالای ۱۰۰ هزار نفر بیش از ۱۲۰ روز خالی از سکنه 
باشد، مشمول مالیات می شود و به ازای هر ماه بیش از زمان مذکور، ماهانه مشمول مالیاتی 
بر مبنای مالیات بر درآمد اجاره به شــرح ضرایب سال اول معادل شش برابر مالیات متعلقه، 
 ســال دوم معادل ۱۲ برابر مالیات متعلقه و ســال سوم به بعد معادل ۱۸ برابر مالیات متعلقه 

خواهد شد.
وظیفه شناسایی خانه های خالی بر عهده وزارت راه و شهرسازی از طریق سامانه املاک و 
اسکان گذاشته شد و این وزارتخانه با راه اندازی سامانه املاک و اسکان نسبت به ثبت اطلاعات 
ســکونتی افراد اقدام کرد و کسانی که در مهلت تعیین شده نتوانستند این اطلاعات را ثبت 
کنند، خانه آن ها به عنوان خاله خالی به سازمان امور مالیاتی از سوی وزارت راه و شهرسازی 

معرفی شد.
در نهایت سازمان امور مالیاتی در دی ماه سال گذشته فهرستی از اطلاعات خانه های خالی و 
مالیات آن ها منتشر کرده بود که براساس آن معادل ۵۶۸ هزار خانه خالی شناسایی و همچنین 
اعلام شد که صاحبان خانه های خالی حداکثر تا پایان مرداد ماه برای پرداخت مالیات فرصت 
دارند.اما در نهایت به دلیل اعتراض برخی مالکان از افرادی که عدم پذیرش داشتند تقاضا شد 
با ورود به سامانه سازمان مالیاتی به نشانی www.my.tax.gov.ir عدم پذیرش خود را 

اعلام کنند تا با هدایت به سامانه راه و شهرسازی اطلاعات خود را اصلاح کنند.
فرایند مالیاتی از دهم اغاز می شوند

در این راســتا، احمد آخوندی، معاون مدیرکل دفتر حسابرسی سازمان امور مالیاتی به ایسنا 
توضیح داد: سازمان امور مالیاتی مهلتی برای اصلاح اطلاعات به وزارت راه و شهرسازی داده 
است که تا دهم شهریورماه ادامه دارد. بعد از اینکه سازمان اطلاعات را دریافت کرد، موارد را 

بررسی کرده و پس از ان فرایند مالیاتی آغاز می شود.
وی افزود: البته توجه به این نکته ضروری اســت که امکان ثبت اعتراض برای مالکان از 
بعد از دهم شهریور هم وجود دارد، اما افراد باید توجه کنند که اگر اعتراض خود را بعد از دهم 
شــهریورماه ثبت کنند، پرونده آن ها وارد فرایند مالیاتی شده و اعتراضات در فرایند دادرسی 

بررسی می شود.

اخبار کوتاه 

زارع عضو کمیســیون برنامــه و بودجه و 
محاسبات مجلس گفت: در حال حاضر شش 
ماه از ســال می گذرد و اما از ارائه کالابرگ 
از ســوی دولت برای کمک یارانه ای خبری 

نیست.
رحیم زارع در گفت و گو با بازار، در ارزیابی خود مبنی بر 
ارائه پول نقد به جای کالابرگ به مردم در ازای کمک 
یارانه، بیان کرد: مردم کمک یارانه ای در قالب پول نقد 
را در هر کجا که بخواهند هزینه می کنند.وی تاکید کرد: 
با این حال ارائه کالابرگ ما را به سمت تامین کالاهای 

اساسی که وارداتش در گذشته انجام می شده، می کشاند و می تواند راهی برای حمایت 
از تولید قلمداد شود.عضو کمیسیون برنامه، بودجه ومحاسبات مجلس تصریح کرد: ارائه 

کالابرگ به نوعی می تواند آن نقدینگی موجود در جامعه را مدیریت کند.
این نماینده مجلس بیان کرد: ارائه کالابرگ می تواند آثار افزایش نقدینگی و تورم حاصله 
را کم کند چراکه کالابرگ این آثار را ندارد و از سوی دیگر پول نقد می تواند در افزایش 
نقدینگی و ایجاد تورم موثر باشد.عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس تاکید کرد: حتما 
ارائه کالابرگ به مردم در قالب کمک یارانه ای به نفع تولید است و هم به آن اهدافی که 

ما در قانون بودجه سال ۱۴۰۱ مشخص کردیم نزدیک تر است.

زارع در پاسخ به ســوال دیگری درباره شروط قانون 
بودجه مبنی بر اینکه اگر قرار است ارز ترجیحی حذف 
شود باید به مردم کالابرگ ارائه شود و عدم اجرای آن از 
سوی دولت گفت:براساس توافقی که ما بانک مرکزی، 
سازمان برنامه و وزارت اقتصاد داشتیم،این مسئولین به ما 
گفته اند که ما نهایتا می توانیم سه ماه پول نقد به مردم 
پرداخت کنیم و قول دادند که زیر ساخت های کالابرگ 
را در کشور فراهم کنند. با این حال این زیر ساخت ها 
همچنان آماده نیست. عضو کمیسیون برنامه و بودجه 
تاکید کرد: مسئولین بانک مرکزی زمانی با تب و تاب 
زیاد و به صورت احساسی در کمیسیون برنامه و بودجه قول دادند که همه زیر ساخت ها 
برای حذف ارز ترجیحی آماده است و درباره تولید نرم افزارهای خود توضیح می دادند لذا 

پیرو این اظهارات ما انتظار داشتیم که این موارد در دو الی سه ماه عملیاتی شود.
وی تصریح کرد: در حال حاضر شش ماه از سال می گذرد و اما از ارائه کالابرگ خبری 
نیست. با این حال ما در کمیسیون برنامه برای هر کدام از تبصره های بودجه یک ناظر 
را مشخص کردیم تا اجرای تبصره های مربوطه را از مسئولینی اعم از بانک مرکزی و 
سازمان برنامه و بودجه مورد پیگیری قرار دهد البته سازمان برنامه و بودجه در این بخش 

دو گزارش خوب به کمیسیون ارائه کرده است.

 نماینده مردم علــی آبادکتول در مجلس 
شورای اسلامی گفت: سود حاصل از کشت 
برنج به جای اینکه به کشاورز برسد، نصیب 
دلالان و محتکران می شــود دولت برای 
حمایت از کشــاورز مانع واردات در فصل 

برداشت شود.
رحمت الله نوروزی در گفتگو با بازار اظهارکرد:ســود 
حاصل از کشت برنج به جای اینکه به کشاورز برسد، 
نصیب دلالان و محتکران می شود دولت برای حمایت 

از کشاورز مانع واردات در فصل برداشت شود.
نماینده مردم علی آباد کتول در مجلس شورای اسلامی، ادامه داد: سال گذشته در فصل 
برداشت برنج، واردت این محصول به طور موقت متوقف شد تا کشاورز بتواند به یک 

سود متعارف از کشت این محصول برسد.
وی با بیان این موضوع که امســال واردات قطع نشــد و شاهد کاهش قیمت این 
محصول هستیم، تصریح کرد: در جلسه فراکسیون شمال با وزیر جهاد کشاورزی، رئیس 
کمسیون کشاورزی و مجمع نمایندگان استان های مازنداران، گلستان و گیلان کاهش 
یکباره قیمت برنج در فصل برداشت را مورد ارزیابی قرار دادیم و از وزیر خواستار رسیدگی 

به این موضوع شدیم.

وی از قــول مســاعد وزیر جهاد کشــاورزی برای 
ایجاد شــرایط بهتر خرید برنج از کشــاورزان خبر داد 
و گفت: در این جلســه همه مباحث را بررسی و وزیر 
جهاد کشــاورزی قول مساعد داد که در این خصوص 
اقداماتی داشــته باشــد که به سود کشــاورزان تمام 
شــودنوروزی نماینده علی آباد کتول ادامه داد: در دور 
نهــم مصوب کرده بودیم از مرداد تا پایان آبان ماه که 
فصل برداشت اســت، واردات این محصول را نداشته 
باشیم و قیمت برنج براســاس هزینه کاشت، داشت 
و برداشــت به اضافه یک ســود متعــارف باید برای 
کشــاورز در نظر گرفته شــود. نوروزی نماینده علی آباد کتول ضمن اشاره به اینکه 
افزایش شدید قیمت برنج درســال گذشته سودی برای کشاورز نداشت، گفت: سال 
گذشته کشــاورز در آخر فصل برداشت ۴۰ هزار تومان برنج را فروخت اما دلال ها با 
انبار این محصول آن را به رقمی بیش از ۱۰۰ هزار تومان به فروش رساندند. به عبارتی 
 دلالان و محتکران ســودهای هنگفت از خرید و فروش این محصول را به دســت
 آوردند.نماینده مردم علی آباد کتول در مجلس شورای اسلامی گفت: امسال نیز با شروع 
فصل برداشت شاهد کاهش قیمت این محصول هستیم تا سودی که حاصل دسترنج 

یکسال زحمت کشاورز است به واسطه گرها برسد.

شش ماه هیچ ! وقتی تب و تاب ایجاد کالابرگ می خوابد
عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس:

سود برنج در جیب دلالان و محتکران
نماینده علی آباد کتول:

واردات خودرو شکل جدید انحصار است!
ندیمی گفت: در حــال حاضر بازار داخلــی در اختیار 
خودروسازان داخلی اســت و دولت کنونی نیز واردات 
خودرو را به دست همین خودروسازان سپرده است. این 
موضوع به هیچ عنوان منطقی نیست. به طور قطع با این 

اقدام انحصار در قالبی جدید ایجاد و تقویت خواهد شد.
پیشرفت صنعت در ایران نسبت به دیگر کشورها از سرعت کمتری 
برخوردار است و وجود موانع متعدد موجب شده تا ایران نتواند بر خلاف 
اکثر کشورهای منطقه در صنعتی و تجاری سازی محصولات خود 
گام های بلند بردارد. آیا طرح جدید دولت مبنی بر تفکیک وزارت صمت 

می تواند در راستای رفع این موانع موثر واقع شود؟
خبرنگار گسترش نیوز برای دریافت پاسخ این سوال گفتگویی را با 
ایرج ندیمی نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی ترتیب داده است که 

در ادامه مطالعه خواهید کرد. با گسترش نیوز همراه باشید.
۳ آفت بزرگ در ادغام وزارتخانه ها

ندیمی در این گفتگو اظهار داشــت: حقیقت امر این اســت که ما 

ســال های متوالی بر این باور بودیم که اگر بازار در کنار صنعت قرار 
بگیرد موجب رشد و پیشرفت آن خواهد شد. همواره این تصور وجود 
داشــت از آنجا که تنظیم بازار زیرمجموعه وزارت بازرگانی است این 
وزارتخانه ضمن تصمیم گیری های خود در خصوص صادرات و واردات 
توجهی به تولید کشور ندارد. از طرفی در آن برهه از زمان در راستای 
انواع فعالیت های بازارهای هدف خارجی احساس مسئولیت های لازم 
صورت نگرفت؛ چراکه چیزی به عنوان درآمدهای سرشار نفتی وجود 
داشت. بنابراین همپوشانی این حوزه ها با یگدیگر اصلی ترین انگیزه 
برای ادغام وزارتخانه هــای بازرگانی و صنایع و معادن با یکدیگر و 
تشــکیل وزارت صمت بود. وی افزود: پس از ادغام این وزارتخانه ها 
و به دست آوردن تجربه عملی با ۳ نوع آفت مواجه شدیم. اولین مورد 
این بود که اگر شخص انتخاب شده برای تصدی گری وزارت صمت 
از اهالی صنعت بود بازار به دســت فراموشی سپرده می شد و اگر  از 
اهالی بازگانی بود بیشــتر روی حوزه تنظیم بازار متمرکز می شد. در 
شــرایطی که شخص مورد نظر در هیچ کدام از این دو دسته حضور 

نداشت وزارتخانه بی هدف اداره می شد. باید در نظر داشت همانگونه 
هر صنعتگری بازرگان خوبی نیست و این دو حوزه از یکدیگر منفک 
هستند معطوف کردن منابع به طرف تولید نیازمند برخی گنجایش ها 
است و روابط با مردم و تنظیم بازار تعریف خاص خود را دارد. در اصل 
توزیع نیز هر دو حوزه یاد شده تفکیک پذیر هستند. با تفکیک وزارت 
صمت به حوزه معدن کشور هم ظلم شد چرا که در دهه گذشته میزان 

اکتشاف و استخراج از معادن با کاهش روبرو بوده است.
با بازار زدگی مواجه شدیم

وی همچنین گفت:  آفت دومی که ما با آن مواجه شدیم بازارزدگی 
بود. با توجه به شرایطی که طی ده سال گذشته در کشور به وجود آمد 
بیشتر ما دچار بازارزدگی شدیم. بازار نیز  در این مدت با محدودیت های 
خاص خود روبرو بود. به طور قطع گرانی و ارزانی برای تمام دولت ها 
مســئله مهمی است و نمی توان در راستای مســائل مربوط به آن 
کوتاهی داشت. از طرفی بازار با محدودیت های بین المللی روبرو شد و 
عواملی مانند تحریم موجب شد که بازار ایران تنها معطوف به شهرها 

و خیابان های کشور باشد و در کشورهای جهان یا جایی نداشته باشد یا 
حضوری بسیار کمرنگ داشته باشد.

 ندیمی گفت: آفت سوم هم افت تولید در کشور بود. ما در این یک 
دهه افت محسوسی در کیفیت محصولات تولیدی داشتیم. این موضوع 
به صورت مستقیم روی قیمت کالاهای ساخت داخل اثر گذاشته است. 
امروزه ما میبینیم که هزینه این افت کیفیت نیز به مردم تحمیل شده 
اســت. به عنوان مثال نوعی از محصولات خودرو با بدترین کیفیت، 
با بالاترین قیمت به مردم عرضه می شــود و این در حالی است که 
خودروساز مدعی اســت که در هر خودرو با ضرر ۷۰ درصدی روبرو 
اســت. در حال حاضر بازار داخلی در اختیار خودروسازان داخلی است 
و دولت کنونی نیز واردات خودرو را به دســت همین خودروســازان 
سپرده است. این موضوع به هیچ عنوان منطقی نیست. به طور قطع 
با این اقدام انحصار در قالبی جدید ایجاد و تقویت خواهد شــد. اینکه 
تولیدکننده وارد حوزه واردات شود مفهومی جز انحصار ندارد. آیا با این 
اقدام شاهد رقابتی شدن بازار خودرو خواهیم بود؟نماینده ادوار مجلس 
شــورای اسلامی تصریح کرد: در حوزه خدمات پس از فروش عنوان 
شده است که اگر از هر خودرو ۱۰۰۰ عدد وارد شود مشمول خدمات 

پس از فروش خواهد بود. حال سوال اینجاست که اگر واردکننده ای 
از خودروی X، ۹۹۹ عدد وارد کرد خدمات پس از فروش شــامل آن 
خودروها نخواهد بود؟ کیفیت در کشور ما قربانی عناوین مختلفی از 
نیازها است. دولت ها عموما با کمبود مواجه هستند حاضر نیستند حتی 
شرکت های خودروساز را خصوصی کنند.وی همچنین گفت: تصدی 
گری ۸۰ درصدی دولت در اقتصاد کشور، عدم علاقه هیچ دولتی از 
جناح های مختلف به حذف حاکمیت دولتی در اقتصاد، پررنگ نشدن 
نقش نظارت، هدایت و حمایت دولت از بنگاه ها، تجربه کسب شده در 
ادغام وزارتخانه ها، اداره بازار در فضای غیررقابتی و مسائل و فضایی که 
به لحاظ شرایط حاد همواره در تصمیم گیری های حاکمیتی تاثیر گذار 
بوده اند از جمله دلایلی هستند که نشان می دهند ما باید در هر زمینه 
متولی مشخصی داشته باشیم. نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی 
در پایان گفت: در مدت ده سال گذشته که از عمر ادغام وزارتخانه ها 
گذشته تا این لحظه، ما وزیر صمتی که در سه حوزه صنعت،  معدن و 
تجارت تخصص داشــته باشد و به عبارتی متولی این حوزه ها باشد 
نداشته ایم. هر کدام از این بخش ها نیازمند یک متولی خاص با نگاه 

تدبیرانه است.
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